

မြန်မာနိုင်ငံ ရှမ်းပြည်နယ် ရှိ ကတ်ကူ (KAKKU) ဒေသအကြောင်း

ကတ်ကူ (KAKKU) တည်နေရာ နှင့် နေထိုင်သောလူမျိုးများ

မြန်မာနိုင်ငံ အရှေ့ဖက်ပိုင်း ရှမ်းပြည်နယ် အတွင်းတည်ရှိသည်။ ရှမ်းပြည်နယ်မြို့တော် တောင်းကြီး မြို့မှ ၂၅ ကီလိုမီတာ ကွာဝေး သည်။ ရှမ်းပြည်နယ်ရှိ အင်းလေးကန်မှ ၄ နာရီ ကားဖြင့်သွားရသည်။ ကတ်ကူဒေသ သည် လူ မျိုးပေါင်းစုံနေထိုင်သော်လည်း အများစုမှာ ပအိုဝ် လူမျိုးများဖြစ်ကြသည်။

ကတ်ကူ (KAKKU) ဒေသ သမိုင်းအကျဉ်း

ကတ်ကူမြို့ သည် ၁၂ ရာစု ခေတ်လောက်မှ စတင်၍ ဗုဒ္ဓရုပ်ပွားတော်များတည်ထား ကိုးကွယ် ခဲ့သည်ဟု သမိုင်းပညာရှင်များက ဖော်ပြထား သည်။ မြန်မာပြည် ပုဂံဘုရင် အလောင်းစည်သူ (King Alaung Sithu) လက်ထက်မှစ၍ ထို ကတ်ကူဒေသတွင် ဗုဒ္ဓ ရုပ်ပွား ဆင်းတုတော်များ စတင်တည်ထား ကိုးကွယ် ခဲ့ကြသည်။ တချို့ သ မိုင်း ပညာ ရှင်များ၏ တွေ့ ရှိချက်များမှာ တစ်ချို့ သော ဗုဒ္ဓရုပ်ပွား တော်များသည် ၁၂ ရာစုထက် ရှေ့ ကြာသည် ဟုအဆိုပြုကြသည်။

ကတ်ကူဒေသတွင် ဗုဒ္ဓရုပ်ပွား ဆင်းတု တော် စေတီပုထိုး ပေါင်း ၂၄၀၀ ကျော် ကိုတစ်စု တစ်ဝေး တည်း တစ်မိုင် ပတ်လည် အ ကျယ်အဝန်းမှာ တည်ထားခြင်းသည် အထူး အံ့ဩဖွယ်ကောင်းသည်။ အကြီးဆုံး သော ဗုဒ္ဓ စေတီ ၏ ညာဘက်တော်အမြင့်မှာ မီတာ ၄၀ ကျော်မြင့်သည်။

ကတ်ကူဒေသရှိ ဗုဒ္ဓရုပ်ပွား တော်များ၏ ပုံစံများမှာ နှစ်မျိုး နှစ်စား ကွဲပြားခြား နား ခြင်းရှိသည်ဟု သမိုင်း ပညာရှင်တစ်ချို့က ရေး သားထားသည်။ တစ်မျိုးမှာ ၃ ရာစု ခေတ် အင်ဒီးယား အင်ပါယာဘုရင် အာသောက မင်း (King Ashoka) လက်ထက် တည်ထားကိုးကွယ် ခဲ့သည် ဘုရား စေတီ ပုထိုးများ ပုံစံနှင့် တူညီ သည်။ ထိုအတူ ရှမ်းလူမျိုးများ ၏ ယဉ်ကျေးမှု အနုပညာလက်ရာများ နှင့် ရောမွှေ တည် ဆောက်ထားသည်။

ကတ်ကူဒေသရှိ တစ်ချို့ဘုရားစေတီပုထိုးများ အ မည်မှာ အာသောက စေတီ ၊ ရွှေဝက်ကူ စေတီ ကတ်ကူ ဓတ်တော်စေတီ စသည်ဖြင့် အ မည်ပေးထားသည်။

နောက်တစ်မျိုးမှာ ပုဂံခေတ် မြန်မာ ဘုရင် များ ဖြစ်သော အနော်ရထာ (King Anawratha) နှင့် အလောင်းစည်သူ (King Alaung Sithu)ခေတ် တည် ထားကိုးကွယ်ခဲ့သော ဘုရား စေတီ ပုထိုးများ ပုံစံနှင့် တူသည်။

ကတ်ကူဘုရားဝန်း ၏ အနောက်ဖက်ခြမ်းတွင် ဖောင်တော်ဆိုက် ဘုရားစေတီပုထိုးမှာ ပုဂံ ဘုရား စေတီပုထိုးများ ပုံစံဖြစ်သည်။ သမိုင်း ပညာရှင်တစ်ချို့ပြောပြချက်အရ ထိုစေတီ မှာ အလောင်း စည်သူ ဘုရင်၏ ဖောင်တော် ဆိုက် နားရာ တွင်တည်ထားခဲ့သည်စေတီဖြစ်သည်။

ကတ်ကူဒေသရှိ ဗုဒ္ဓရုပ်ပွားတော်များ၏ သမိုင်း ကြောင်းကို အချိန်မြောက်များစွာ ပြင်ပ ကမ္ဘာမှ မသိရှိပေ။

ထိုဒေသသို့ သွားရောက်ရာတွင်လည်း ပအိုဝ် လူမျိုး လမ်းပြရှိမှသာ သွားရောက် လည် ပတ်ရာအစဉ် ပြေမှုရှိမည်။

ကတ်ကူ (KAKKU) ဒေသ ၏ ပွဲတော်များ

ကတ်ကူ ဒေသတွင် ဗုဒ္ဓဘာသာ ဘုရား ပွဲတော်များကို ပအိုဝ် လူမျိုးတို့ ၏ ရိုးရာ အတိုင်းစီစဉ်ကျင်းပကြ သည်။ ပွဲတော်ကျင်းပချိန် ကာလမှာ မတ်လ အလယ်လောက် တွင် ကျင်းပကြသည်။ ထိုဘုရားပွဲတော် တွင် ပအိုဝ် လူမျိုးတို့၏ ရိုးရာဓလေ့ များဖြစ်သော အက များဖြင့် ဖြေဖျော်ပေးခြင်း၊ ရိုးရာ ပအိုဝ် သီချင်းများဖြင့် သီဆိုဖျော်ဖြေခြင်း၊ ပအိုဝ် ရိုးရာ အကပြိုင်ပွဲ များကျင်းပပေးခြင်း၊ ပအိုဝ် ရိုးရာ အစားအစာ များပြုလုပ် စားခြင်း၊ အနီးပတ်ဝန်း ကျင်ရှိ မြို့ နယ်များ ကျေးရွာများမှ တိုင်းရင်း သားများ ဖြစ်သော ရှမ်း၊ အင်းသား၊ ဓန နှင့် အခြား သောတိုင်းရင်းသားများ လာရောက်၍ ဘုရားပွဲတော်ကို လည်ပတ်ဆင်နွှဲကြသည်။

ကတ်ကူ (KAKKU) ဒေသ တိုင်းရင်းသားတို့ ၏ ယဉ်ကျေးမှု

ကတ်ကူဒေသရှိ တိုင်းရင်းသားများမှာ ပအိုဝ် တိုင်းရင်းသား အများစုနေထိုင်သော်လည်း အခြားသော တိုင်းရင်းသားများဖြစ်သည်။ ရှမ်း လူမျိုး၊ ဓန လူမျိုး၊ အင်းသားတိုင်းရင်းသားများ စသည်ဖြင့် ပေါင်းစုံနေ ထိုင်ကြသည်။ တိုင်းရင်း သားအားလုံးသည် ဗုဒ္ဓ ဘာသာကိုးကွယ် ယုံကြည်သူများဖြစ်သော ကြောင့် ဗုဒ္ဓ ၏ တရားတော်အတိုင်း တစ်ဦးကို တစ်ဦး ရိုင်းပင်း ကူညီခြင်း၊ မိသားစုအတွင်း ချစ်ခင်အေးချမ်း သာယာ စွာနေထိုင်ကြခြင်း၊ ရပ်ရွာအတွင်း သာ ရေးနာရေး ကိစ္စများကို ဝိုင်းဝန်းလုပ်ဆောင်ခြင်း၊ ဘာသာရေးဆိုင် ရာပွဲတော်များ၊ ယဉ်ကျေးမှု ဆိုင်ရာပွဲတော်များ ကျင်းပချိန်တွင် တစ်ရွာလုံး ပူပေါင်းပြီး မိသားစုစိတ်ဓါတ် ဖြင့် ဝိုင်းဝန်း

ကူညီလုပ်ကိုင်ကြသည်။ ဗုဒ္ဓဘာသာ ဘုန်းတော် ကြီးကျောင်းများကို ဥပုတ်နေတိုင်း သွားရောက် ပြီး တရားနာခြင်း၊ ဘုန်းကြီးကျောင်းများတွင် အလှူအတန်းများ ပေးခြင်း ဘုန်းကြီးကျောင်း များကို သန့်ရှင်းရေးလုပ်ပေးခြင်း၊ ဘုန်းကြီး ကျောင်းအတွက် သောက်ရေသုံးရေ ခပ်ပေးခြင်း များ လုပ် ဆောင် ကြသည်။

အချို့မိသားစုများသည် ဗုဒ္ဓဘာသာ ၏ နေထူး နေ့ မြတ် ရက်များတွင် မိမိ တို့ ၏ သားရတနာ များကို ဗုဒ္ဓ ဘာသာထုံးစံ ယဉ်ကျေးမှုအတိုင်း ရဟန်းဘောင်သို့ ဝင်ရောက်စေသည်။ ထိုရက် မြတ်အခါများတွင် ကတ်ကူ ဒေသ တစ်ခုလုံး ထိုအလှူမင်္ဂလာ သို့ လာရောက်ပြီး လုပ်အား ပေးဝိုင်းဝန်းကူညီလုပ်ဆောင် ပေးကြသည်။ ထိုသို့ သော် အလှူမင်္ဂလာနေ့ များတွင် တိုင်း ရင်းသားများ၏ ရိုးရာအစားအစာများ ဖြစ်သော ရှမ်းခေါက်ဆွဲ၊ ပအိုဝ်ရိုးရာ ထမင်းနှင့် အခြား သောရိုးရာ အစားအစာများဖြင့် ကျွေးမွေး ညော်ခံကြသည်။

ကတ်ကူဒေသ (KAKKU) ရှိတိုင်းရင်းသားများ၏ လုပ်ကိုင်နေထိုင်မှု

ကတ်ကူဒေသရှိ ပအိုဝ်တိုင်းရင်းသားများသည် တောင်ယာ စိုက်ပျိုးရေးကို အဓိကထားလုပ် ဆောင်ကြ သည်။ လယ်ယာစိုက်ပျိုးခြင်း၊ အသီး အနှံများ စိုက်ပျိုးခြင်း၊ ယက်ကန်းချည်ငင် ခြင်း စသည်လုပ်ငန်းများ ဖြင့်လုပ်ကိုင် နေထိုင် ကြသည်။ ရိုးရာ အဝတ်အ စားများကို မိမိ ကိုယ် တိုင်ယက်လုပ်ပြီး ဝတ်ဆင်ကြသည်။

ယွှအခါ ကတ်ကူဒေသ ရှိ ဗုဒ္ဓဘုရားစေတီ ပုထိုးများကို လာရောက်ကြည်ရူလေ့လာသူများ များပြား လာသည်။ နိုင်ငံခြား သားများလဲ အထူးစိတ်ဝင်စား သွားရောက်လည်ပတ်ရန် နေ ရာတစ်ခု ဖြစ်နေ သည်။ ထိုသို့ လာ ရောက် လည်ပတ်သူများ ပေါများလာသောကြောင့် ကတ်ကူဒေသ သည် စည်ကားလာပြီး ဒေသ ထွက်ပစ္စည်းများ ဖြစ်သော အဝတ်အထည်များ၊ ရိုးရာ အစားအစာများ၊ လက်မှုဆိုင်ရာ အလှအပ ပစ္စည်းများ ကို ရောင်းချနေရသည်။

ကတ်ကူဒေသ သည် မြန်မာပြည် ရှိ ဗုဒ္ဓ ဘာသာ ဆိုင်ရာ ရှေ့ဟောင်း ဒေသတစ်ခု ဖြစ်သော် ကြောင့် ဗုဒ္ဓ ဘာသာ နှင့်ပတ်သက်သော ဗဟု သုတ သမိုင်းဆိုင်ရာ လေ့လာ စရာများ အင်မ တန် ပေါများသောဒေသ ဖြစ်သည်။ ထိုအတူ ဒေသ အတွင်းနေထိုင်ကြသော တိုင်းရင်းသား များ၏ ယဉ်ကျေးမှုဆိုင်ရာ လေ့လာစရာ များ လည်းအထူးစိတ်ဝင် စရာကောင်း သောဒေသ ဖြစ် သည်။